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Měsíc červen ve sboru

 roce 1945 přešel do Brna kazatel 
Adolf  Pospíšil (kaz. 1945–1964), do Vté doby farář Českobratrské církve 

evangelické ve Sněžném na Českomoravské 
vrchovině.

Po období druhé světové války a nedlouhé 
době svobody se od roku 1948 stále více pro-
jevovala komunistická diktatura se svým 
přísným dohledem nad církvemi. Ten doléhal i 
na sbor; jeho život se často omezil na dění 
„uvnitř“.  Přesto se v pondělí scházel dorost,   
v úterý mládež, ve středu byla biblická hodina, 
ve čtvrtek nacvičoval pěvecký sbor, v pátek se 
konala modlitební hodina a v neděli dopolední 
a odpolední shromáždění; v zimě pak večírky. 
A samozřejmě, pro děti fungovala nedělní be-
sídka. Akce konající se mimo zdi modlitebny 
musely být mnohdy „maskovány“. Tak se 
např. místo pobytů mládeže konaly lesní 
pracovní brigády na Šumavě, na nichž vznikla 
mnohá přátelství, především s mládežníky      
z pražských sborů, protože mládežnické po-
byty na Valašsku byly po téměř celá padesátá 
léta zakázány. Pod vedením bratra Bohuše 
Kučery, ovlivněného dlouholetým působením 
ve skautské organizaci, se rozvíjela práce 
dorostu. Nejstarší generace vzpomíná, jak se 
svými dětmi trávila rodinné dovolené na 
Valašsku nebo nedělní odpoledne při vy-
cházkách na „Kameňák“ či Mokrou Horu.

Přestože se evangelizace ani misie nemohly 
plně rozvinout, těch, kteří uvěřili v Pána Ježíše, 
neubývalo. Spíše naopak. K brněnskému 
sboru patřilo více než deset stanic (v roce 1945 
jich bylo sedmnáct), mnozí členové navště-
vovali také filiální shromáždění v Betanii na 
Nových sadech. Tu vedli manželé Vodnaříkovi 
a kazatel Pospíšil zde často kázal.

Lenka Broklová

Perličky ze zkoušek pěveckého sboru (str. 8, 11,18, 23) 
sesbírala Alice Zachariášová.
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JARNÍ ZAMYŠLENÍ

S Božím královstvím je to tak, jako když člověk hodí semeno 
na zem, v noci spí a ve dne vstává a semeno klíčí a roste, 

on ani neví jak, země sama od sebe plodí…
(Mk 4,26–29)

aro je tady a teď v plném rozpuku!! Takové, o jakém psal Jan 
Karafiát v Broučcích: „...a všechno kvetlo, ale pravšechno, a ty J
včely tolik bzučely...“

Ne nadarmo se o jaru říká, že je nejkrásnějším obdobím v roce. 
Jeho nádheru nám dal Bůh – Stvořitel všeho. Jemu patří dík za vše, 
co nám dal a stále dává.

Podobenství o rozsévači známe určitě všichni. Pročítali jsme si 
zápisy tohoto podobenství u evangelistů Matouše, Marka, Lukáše – 
jsou si podobné a pro život křesťana důležité.

Existují tzv. agrotechnické lhůty, které musí dodržovat každý 
pěstitel. Nemůžete sázet semena kdykoli, ale v potřebném období, 
nejčastěji v časném jaru. Nejprve jsme seli semínka mrkve a petržele. 
Pak teprve další – hrášek, špenát, mangold, pórek... A výsledek? 
Semena petržele a mrkve vyklíčila mnohem později, než ostatní 
plodiny. A navíc – v řádcích jsou místa, kde nevyklíčilo nic než 
plevel.

Je to tak, jako s námi lidmi – někteří rychle vzplanou pro Boží věci, 
někteří je nepřijmou vůbec, jiní rostou pomalu a přece k Boží slávě. 
Jsme různí lidičkové a také dáváme různý užitek. Někdo žádný, 
někdo desetinásobný a někdo ještě vícenásobný. Ve sboru máme 
mnoho těch, kteří jsou nám vzorem. Děkujme za ně.

A ještě jedno pozorování: Na ulici v Břeclavi máme dvě řady 
mohutných okrasných třešní (sakury). Kvetly nádherně, ale jenom 
velmi krátce. Ale přesto, že kvetly tak krátce, přinesly radost a 
potěšení. Splnily úkol, který dostaly od Pána Boha.

I my máme každý své poslání; plňme úkol, který nám byl Pánem 
svěřen, s radostí. Někdo dostal malý, někdo velký – tvoříme spolu 
krásnou Boží mozaiku. Kéž ji jarní sluníčko prozáří v celé její kráse.

Jiří a Jiřina Káňovi
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VÝHLEDY
A N E B C O N Á S Č E K Á 

A C O N Á S N E M I N E
V Č E R V N U

Milí bratři a sestry,
každý měsíc v roce má svou zvláštní příchuť. Má 
tendenci být buď nabitý, nebo klidný. Červen patří mezi 

ony klidné měsíce, v nichž je cítit, že se blíží prázdniny. Ani letos nebude jiný.
Z církevních svátků připadají letos na červen Letnice – připomínka seslání Ducha 

svatého (12. 6. 2011).
Za zmínku stojí také dvě akce, které se chystají:
•  Sborové odpoledne rodin v Bohumilicích. Termín bude ještě upřesněn (snad 19. 6. od 

15.00 hodin). Jedná se akci určenou pro brněnské rodiny s dětmi (a dorostenci a mládeží). Na 
bohumilickém hřišti je dost prostoru pro rodiče, děti (dětské hřiště) i sportovce (fotbalové 
hřiště). Jistě bude příležitost opéci si nad ohněm, co si kdo přinese J. P. S.: Nemáte-li děti, a 
přesto chcete přijet, určitě přijeďte, místa je dost.

•  Druhou akcí je tradiční výlet besídky (v sobotu 25. června).

V minulých dnech byl na sborových webových stránkách v sekci „Sborový kalendář“ 
zprovozněn Google kalendář akcí v jednotlivých dnech. Po rozkliknutí se otevřou 
podrobnosti k dané akci (pokud je tam někdo dá J). Při plánování akcí prosím věnujte 
tomuto kalendáři pozornost.

Adresa: http://cbbrno.webnode.cz/products/plan-sluzeb/

A ještě přidávám rozpis témat nedělních večerů a biblických hodin:

Neděle 5. 6. – O hrnčířově domě, Jr 18,2–6 (Jiří Pacek)
Neděle 12. 6. – O chudákovi a jeho ovečce, 2Sa 12,1–7 (Jaroslav Pacek)
Neděle 19. 6. – O rybářské síti, Mt 13,47–50 (Petr Raus)
Neděle 26. 6. – Text a podobenství dle výběru kaz. Jakuba Škarvana

Středa 1. 6. – Misijní biblická hodina – O službě Pánu Bohu
Středa 8. 6. – Duch svatý v knize Skutků apoštolských

  (Duch svatý při vzniku církve)
Středa 15. 6. – Duch svatý v apoštolských dopisech

  (Duch svatý v životě vzniklé církve)
Středa 22. 6. – Duch svatý – Paraklétos
Středa 29. 6. – Duch svatý – křest Duchem svatým
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MATUROVALI

KDY      KOMU                                         PROČ

BLAHOPŘEJEME

„Já budu jásotem oslavovat Hospodina, 
jásat ke chvále Boha, který je má spása.“

(Abk 3,18)

SBOROVÁ KRONIKA
ČERVEN 2011

SVATBA

6. 6.
23. 6.
25. 6.

sestře Jarmile Sturmové z Brna
bratru Janu Brančovi z Brna
sestře Evě Kakačové z Blanska

73 let
70 let
81 let

V neděli 22. května proběhlo v našem sboru požehnání dcery Lukáše a Petry Packových, 
Liliany.

Gratulujeme našim úspěšným maturantům: Elišce Kořínkové, Michale Klimentové a 
Martinu Krokouši Kulískovi!

V sobotu 28. května vstoupili do stavu manželského dva členové našeho sboru: Pavla Švoj-
grová a Rudolf  Sychra. Přejeme Páje i Rudovi mnoho Božího požehnání na společnou 
cestu životem!

Ve středu 11. května zemřela po dlouhé nemoci sestra Hana Křipačová. Vzpomínky na ni 
naleznete na stránkách 12 a 13 tohoto čísla. 

POŽEHNÁNÍ

PROROK ABAKUK

Z BIBLICKÝCH
HODIN

kona. Po Jóšijášovi krátce vládl Jóachaz. 
Egyptský farao Néko Jóachaze sesadil, 
odvlekl do Egypta a za krále v Judsku 
dosadil Jójakíma. Jóachaz i Jójakím byli 
špatní králové – politicky i morálně.

rorok Abakuk prorokoval do doby, 
která byla plná bezpráví, násilí a Podpadlictví. Rychle se zapomnělo na 

hlubokou náboženskou reformu krále 
Jóšijáše, vyvolanou nalezením knihy Zá-

ÚMRTÍ
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První část knihy Abakuk tvoří dialog me-
zi prorokem a Bohem. Abakuk se odvažuje 
žádat vysvětlení, proč Bůh jedná tak, jak 
jedná. Prorok věřil, že Bůh je dost silný na 
to, aby zasáhl, prosadil svou pravdu a obhájil 
svůj lid. Abakuk také věřil, že Bůh je spra-
vedlivý a nechce mlčet k bezpráví. Takže 
první a základní otázka zní: Proč Bůh 
dopouští násilí? Abk 1,2–3: Jak dlouho již 
volám o pomoc, Hospodine, a ty neslyšíš. Úpím k to-
bě pro násilí, a ty nezachraňuješ. Proč mi dáváš 
vidět ničemnosti a mlčky na trápení hledíš? Doléhají 
na mne zhouba a násilí, rozrostly se spory a sváry.

Bůh na tuto prorokovu otázku odpovídá 
a odhaluje způsob, jak v Judsku nastolit 
spravedlnost. Shromáždí Kaldejce, aby 
potrestali Judu. Abk 1,6.10–11: Já totiž 
povolám Kaldejce, pronárod krutý a prchlivý, jenž 
projde široširou zemí, aby se zmocnil příbytků, 
které mu nepatří. Z králů si tropí žerty, hodnostáři 
jsou mu  k smíchu, každé pevnosti se směje, nahrne 
prach a dobude ji. Potom přelétne jak vítr a táhne 
dál obtížen vinou, za boha má vlastní sílu. Takže 
Bůh chce ke svému dílu použít lidi, kteří ho 
neuznávají, ale spoléhají jen sami na sebe. 
Svévolníci mají trestat ty, kdo jsou spra-
vedlivější. Abakuk se ptá, proč. Abk 
1,12–13: Cožpak nejsi od pradávna, Hospodine, 
svatý Bože můj? My ne-
zemřeme. Hospodine, po-
věřil jsi ho soudem, Skálo, 
uložil jsi mu, aby trestal. 
Tvé oči jsou čisté, nemo-
hou se dívat na zlo a hle-
dět na trápení. Proč tedy 
trpíš věrolomné, mlčíš, 
když svévolník pohlcuje 
spravedlivějšího?

Boží odpověď na 
j eho  námi tku  j e  
zvláštní. Nejprve Bůh 
proroka žádá, aby vi-
dění zaznamenal. To 

je logické, v nejistých dobách se pořizovaly 
písemné záznamy. Potom přichází možná 
stěžejní výrok celé knihy. 

Spravedlivý bude žít pro svou věrnost.
Abk 2,2–4: Hospodin mi odpověděl, řekl: „Za-

piš to vidění, zaznamenej je na tabulky, aby si je 
čtenář mohl snadno přečíst. Vidění už ukazuje     
k určitému času, míří neomylně k cíli; prodlévá-li, 
vyčkej, neboť přijde zcela jistě, zadržet se nedá.“ 
Pozor na opovážlivce, není v něm duše přímá. 
Spravedlivý bude žít pro svou věrnost. Tohle 
místo cituje apoštol Pavel a ukazuje na něm, 
že jsme vírou ospravedlňováni. Ga 3,11: Je 
jasné, že nikdo není před Bohem ospravedlněn na 
základě zákona, neboť čteme: „Spravedlivý bude 
živ z víry“. Abakuk se tak stává i před-
chůdcem reformačního učení o osprave-
dlnění pouhou vírou.

Pán Bůh ve své odpovědi Abakukovi 
dosvědčuje, že pozná, kdo je opovážlivec a 
kdo je spravedlivý. Člověk věrný Bohu, i 
když Božímu jednání třeba někdy nerozumí, 
bude žít. Naopak ten, v kom není přímá 
duše, se nakonec dočká soudu. Kaldejci mají 
právo trestat Boží lid, ale jen dočasně. 
Druhá část knihy Abakuk obsahuje patero 
běda, které se vztahuje právě na Kaldejce. 
Jsou popisovány jejich jednotlivé zločiny a je 

nad nimi vyhlašován 
soud. Ten, kdo si 
zakládá na své moci a 
na svém bohatství, 
ten, kdo jedná ná-
silně, povyšuje se nad 
druhé lidi i nad Boha 
a slouží modlám, ta-
kový člověk hřeší 
sám proti sobě a na 
svůj postoj doplatí.

Když prorok Aba-
kuk slyší o tom, že 
Bůh je přece jenom 
svrchovaný a spra-
vedlivý, dospěje na-
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konec od výčitek k chvále Pána Boha. 
Poslední část knihy tak tvoří pochvalný 
žalm, ve kterém Abakuk tváří v tvář 
pohromě zpívá chválu svému Pánu. Bůh je 
hoden naší chvály, protože nás spasil, 
odpouští nám hříchy a stará se o nás. Bůh je 
ale hoden naší chvály nejenom protože, ale i 
přestože. Přestože se nám občas nedaří 
dobře nebo máme z něčeho strach. On je a 

zůstává velký, mocný, svrchovaný, svatý, 
dobrý, dokonalý Bůh. Abk 3,17–18: I kdyby 
fíkovník nevypučel, réva nedala výnos, selhala 
plodnost olivy, pole nevydala pokrm, z ohrady 
zmizel brav, ve chlévech dobytek nebyl, já budu 
jásotem oslavovat Hospodina, jásat k chvále Boha, 
který je má spása.

Kateřina Dadáková

PROROK AGEUS
niha proroka Agea se řadí mezi 
nejkratší knihy Bible, přesto má Kjejí zvěst silnou nadčasovou 

dynamiku a náboj. Klade i nám naléhavou 
otázku, kde je naše srdce. Máme je při 
Božím díle, nebo raději dáme přednost 
vlastním projektům a Boží dílo odsouváme? 
Není to tak, že Boží chrám, který tvoříme 
jako jednotlivci i jako společenství, i v dneš-
ní době často strádá? Ničím se v tomto 
směru od Ageových současníků nelišíme, 
když i nám je bližší vlastní fyzické za-
opatření než duchovní stavba, která jediná 
nám může zajistit pravou spokojenost.

Ageovo proroctví se chronologicky řadí 
do období po návratu z babylónského zajetí, 
ve kterém Juda strávil téměř 70 let, když 
nejprve v roce 605 př. Kr. král Ne-
búkadnesar odvlekl do Babylóna „vrchních 
10 000“ (mezi nimi nechyběl ani Daniel).    
V roce 587 př. Kr. pak byl Jeruzalém i chrám 
vypleněn a do vyhnanství byla odvedena 
většina národa.

V roce 538, poté, co Peršané získali nad-
vládu nad Babylónií, vydal král Kýros edikt, 
ve kterém umožnil návrat všem národům, 
které Babylóňané přesídlili. Peršané měli     
v tomto ohledu odlišnou etnickou politiku, 
než tomu bylo právě v Babylónii a před nimi 

také v Asýrii. Izraelci se tedy mohli konečně 
vrátit z exilu (zpočátku tak učinila pouze 
část) a položit základní kámen obnoveného 
chrámu.

Žel, práce na chrámu z mnoha důvodů 
záhy ustaly (až do r. 520 př. Kr., kdy vy-
stoupil prorok Ageus). Jednak docházelo    
k protivenstvím a politickým pnutím, jednak 
si Izraelci v Babylónii zvykli na určitý kom-
fort, kterého se nechtěli vzdát a o jehož 
udržení usilovali i po svém návratu. To 
vedlo k budování „vilových čtvrtí“ na úkor 
budování Božího domu. Samozřejmě si 
dokázali vše náležitě a zbožně zdůvodnit: 
Ještě nepřišel čas, čas k budování Hospodinova 
domu. (Ag 1,2)

Jako refrén se Ageovým proroctvím line 
výzva, aby lid přiložil ke svým cestám a 
svému dílu svá srdce. Jedině tak je možné 
dojít naplnění. Nejprve je třeba prokázat 
zdravou sebereflexi a přiznat si, že aktuální 
priority nejsou správné. Potom je třeba 
horlivě přiložit ruku k dílu. Vidíme zde dvě 
složky pokání: pravdivý pohled na sebe 
sama a přeskupení žebříčku hodnot, což 
vede i k praktické změně života. Ten, kdo 
má srdce otevřené pro svého Boha, má 
srdce i u jeho díla a vidí svůj život v pravém 
světle.
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Ageus zmiňoval na 
začátku svého proroctví 
veliký neúspěch Izraelců, 
kdy se v mnohém velice 
namáhali, avšak s téměř 
nulovým efektem. Ačkoliv 
nečteme o žádném uctívání 
cizích Bohů, v praxi se na 
navrátilce vztahovala slova 
soudu z Deutoronomia, 
která byla adresována těm, 
kdo budou Hospodinu 
nevěrní (viz 5M 28). Ne-
věrností tedy není pouze 
modloslužba, ale také to, 
když dáváme přednost sobě 
a svému komfortu před Božím dílem. Platí 
zde slova Pána Ježíše: Kde je vaše srdce, tam je i 
váš poklad... A dále: Hledejte nejprve Boží 
království a vše ostatní vám bude přidáno. Apoštol 
Pavel potom k tématu dodává: Největší 
poklad je zbožnost se spokojeností. Realita na-
šeho života proti tomu namítá: Příliš se 
namáháme, stále se za něčím ženeme a málo 
z toho máme. Ještě to či ono a pak už se 
budeme moci věnovat Božímu dílu. Lžeme 
si do vlastní kapsy.

Chrám se měl po 15 letech zakonzervo-
vané stavby opět stát hlavní prioritou. 
Hospodin ústy Agea ujišťoval svůj lid, že 
ačkoliv zdánlivě ztratí čas, který by jinak 
věnovali svému hospodářství, vše jim bude 
vrchovatou měrou nahrazeno. Ageus byl 
jedním z nejúspěšnějších proroků, pokud ne 
přímo ojedinělým, jelikož lid beze zbytku 
poslechl jeho pokynů a pustil se do díla.

Na závěr jsem si nechal 
poslední poznámku, která 
se týká druhé kapitoly. Tam 
čteme, že někteří pamětníci 
reptali, že chrám nebude 
tak velkolepý, jako ten 
předešlý. Ageus je přesto 
ujišťoval, že sláva nového 
chrámu slávu toho pře-
dešlého převýší, mají tedy  
v Božím díle vytrvat. Vidím 
zde odkaz na chrám, který 
přišel ve třech dnech vy-
stavět Pán Ježíš a který 
spolutvoříme i my. Sláva 
tohoto chrámu sahá do 

všech koutů světa, kde má Bůh svůj lid. 
Ageovo proroctví mířilo mnohem dál, než 
mohli jeho současníci rozumět.

Někdy se i nám jako novodobým sta-
vitelům chrámu může zdát Boží dílo 
nepatrné ve srovnání s Boží velikostí nebo 
světskými stavbami, které nás obklopují. 
„Boží chrám“ se často více podobá ruinám 
než velkolepému chrámu. A tak je i pro nás 
prorok Ageus povzbuzením, abychom v dů-
věře přiložili svá srdce ke svým cestám a své 
ruce k dílu. Budeme moci být svědky toho, 
jak Bůh to nepatrné, co můžeme nabídnout, 
dokáže svým požehnáním rozhojnit. „Boží 
království je jako malé hořčičné semínko, 
které když zasadíme, vyroste z něho veliká 
rostlina, pod kterou naleznou úkryt mno-
zí...“ (parafráze Mk 4,31–32).

Jakub Škarvan

PERLIČKY ZE ZKOUŠEK PĚVECKÉHO SBORU (1)
Že při zkouškách pěveckého sboru není nuda, to vám může potvrdit každý, kdo tam chodí. A 
tak jen pro představu následují některé hlášky, které se poštěstilo zaznamenat.

Tenoři a basy cvičí píseň „Vedou tě v poutech“.
MR: Kdyby to bylo na prvomájovém pochodu, tak dobrý. Teď to zkuste jemně.
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ak je zvláštní, když se na cestě života 
zkříží smrt s narozením. A jak je těžké J
stát s člověkem v domě smutku. Takové 

myšlenky mne napadají poslední dobou. 
Zatím chci o nich přemýšlet, zatím jsem 
ochotná a vlastně asi i schopná chvíli postát 
v komůrce truchlení s člověkem, který to 
potřebuje. Zakrátko totiž vytryskne z mého 
života život nový a otázka smrti bude 
zasunutá kamsi hluboko do srdce, do při-
hrádky, jež se uzavře, aby ochránila čerstvou 
matku i novorozeně. Jak důmyslné! Nebo 
jak zlomyslné? Ne nadarmo staví Kazatel 
dva protipóly, pól smrti a pól zrození, na 
jednu přímku – a oběma uděluje zvláštní čas: 
je čas rození i čas umírání, čas sázet i čas 
trhat; je čas plakat i čas smát se, čas truchlit i 
čas poskakovat.

Ovšem pro Kazatele je den smrti čímsi 
přínosnější než začátek bytí: Dobré jméno je 
nad výborný olej a den smrti nad den narození. Lépe 
je jít do domu truchlení než vejít do domu hodování, 
neboť tam je zřejmé, jak každý člověk skončí, a živý 
si to může vzít k srdci… Srdce moudrých je v domě 
truchlení, ale srdce hlupáků v domě radovánek… 
Jako praskot trní pod hrncem je smích hlupáka. 
Kazateli se říkávalo „Štěkna“, vyštěkával na 
Izraelce věci zpříma, otevřeně, bez obalu.   
V jeho přímosti je mnoho moudrosti, neboť 
neschovává smutek pod lacinou dekou 
rychlé útěchy, vyprázdněných frází, se 
strachem a studem, jak se zachovat vůči 
tomu, jemuž odešel někdo blízký. Cením si 
Kazatelova nejednoduchého přístupu k ži-
votu, cením si, jak dovede popsat dno a 

prázdno, které na světě je a které nelze 
přehlížet, přelakovávat, zamaskovávat či 
dokonce popírat.

Úplně stejné vlastnosti dostal do vínku 
Jan Balabán, spisovatel z tradičního evange-
lického rodu. Ten prožíval hoře nad ztrátou 
svého otce v knize „Zeptej se táty“, aby po 
smíření sám ironií osudu zemřel. Balabán 
neplýtvá slovy, nezjednodušuje, ale nechává 
své hrdiny projít složitou cestou vyrovnání 
se smrtí otce rodiny. Nezakrývá smrt slovy o 
vstupu do Božího království, naopak po-
skytuje čas vstoupit do komůrky vlastního 
srdce plného slz, zkrvaveného bolestí, 
dokonce i do srdce, jež traumatem smrti 
není schopno vybavit si tvář zemřelého.

Takové místo v srdci nevidí každý, ne-
musí být odhaleno vnějším pozorovatelem, 
který by o ně nestál. A stát o to, uvidět bolest 
v srdci druhého, znamená překonat strach, 
lež a bázeň: A tak si lidé cestující rychlým 
vlakem toho místa nemusejí ani všimnout. 
Tohle místo pro ně neexistuje. Existuje jen 
pro toho, kdo je k němu připoután jako       
k chudácké posteli. (Jan Balabán)

Bojím se k té chudácké posteli připoutat, 
neboť nevím jak. Mám strach, abych ne-
přehlížela, ale přehlížím, strach z oněmění, a 
tak nemluvím. Jak potom stát u postele       
v domě smutku? Staří Čechové měli ve zvy-
ku bdít u lože zesnulého tři dni a noci. Byl to 
přirozený a (dostatečně) dlouhý (časo)-
prostor k rozloučení, vzájemným hovorům, 
vzájemnému podepření se i k odlehčování 
břemen jedním druhému. Na takovém 

ZAMYŠLENÍ
Stát v domě smutku
ZAMYŠLENÍ



KOMPAS 6/2010 / WWW.CB.CZ/BRNO/10

místě lze pak zaslechnout tichý hlas, který 
říká: Pojďte ke mně všichni, kteří jste obtěžkáni, a 
já vám dám odpočinout.

Díky tomu hlasu Pána Ježíše je možné 
časem překlenout naše pozemské bolesti i 
radosti a nechat tak, aby se střetla smrt         
s narozením, slzy se smíchem i nejistota       
s jistotou. Kéž nikoho z nás nebudou 
přesmíru děsit poslední věci života, kéž je 

dovedeme přijmout, procítit a probojovat se 
skrze ně k výhledu na Boží království, které 
tentokrát nebude frází, rychlou útěchou, ale 
pevným domem vystavěným na skále, ať už 
ležíme na onom loži nebo u něj stojíme!

Dnes večer jsem slyšela ukrutně výt psa a 
usedavě plakat dítě.

Kateřina Vávrová

PŘEDSTAVUJEME 
NOVÉ ČLENY SBORU
PŘEDSTAVUJEME 
NOVÉ ČLENY SBORU

bř
et

is
la
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ku
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ca

ovolte mi, abych se představil. 
Jmenuji se Břetislav Kubica, je mi D30 let a na základě své víry v Krista 

jsem se nechal pokřtít.
Byl jsem člověkem nevěřícím. Kdybyste 

se mě ještě před sedmi lety zeptali na život 
Ježíše a jeho působení, nebo co si myslím o 
Bohu, možná bych si z vás udělal malou 
legraci. Nebo kdybych byl vážnější, 
odpověděl bych něco ve smyslu, že věřím 
spíše v jakési dobro skryté v životě. A asi 
bych rozhovor ukončil tím, že matka 
příroda je to životodárné dobro, které 
nedokážeme svým rozumem pochopit. 
Ano, přiznal bych, že by to mohl být jakýsi 
stvořitel, nebo, jak je vám libo, Bůh. Ale ten, 
ke kterému se modlí faráři v církvi, ten to 
určitě není. V neděli jsem raději zavítal do 
lesů, než do kostela. Ale v kostele jsem taky 
párkrát byl; když jsem byl malý, babička mě 
tam občas brávala. Taky mi vyprávěla o 
Kristu. Ale to víte, byl jsem malý a moc si     
z toho nepamatoval. Když jsem vyrostl, šel 
jsem do kostela s klukama. Spíše ze 
zvědavosti. Kluci koukali po vysokých 
oknech a velikých sochách, stejně nevydrželi 
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do konce. Takže kdyby se mě někdo před 
sedmi lety zeptal, jestli vím, kdo je to Ježíš 
zvaný Kristus a jestli jsem četl Bibli, má 
odpověď by zněla: ne. A v duchu bych si 
dodal, proč bych to jako měl vědět…

Jednoho dne mi přišla pozvánka na 
English camp v Bohumilicích. Mělo se 
jednat o týdenní jazykový kurz angličtiny. 
English camp s možností aktivní výuky 
angličtiny (dále EC) pořádala a stále opa-
kovaně pořádá místní mládež. Jelikož jsme 
měli trávit čas s Američany, hrát společenské 
hry atd., neváhal jsem a nabídku přijal! Sa-
mozřejmě kvůli angličtině, a taky jsem chtěl 
poznat nové lidi, kulturu. Také jsem se do-
slechl, že u Klobouk je dobré víno. Sbalil 
jsem si batůžek, hudební nástroj, v práci 
nahlásil týden dovolené a vyrazil na pouť. 
Netušil jsem, o jakou pouť se v mém životě 
jedná.

Jižní část Moravy je opravdu krásná. Byl 
jsem nadšen. Hned po příjezdu jsem se 
seznamoval s usměvavými tvářemi mladých 
i starších obyvatel. Hráli jsme ztřeštěné hry, 
po americku i po jihomoravsku, to vám byl 
takový odpočinek! Kromě her, výuky 
angličtiny a nádherných vycházek do 
okolních ždánických kopců se mluvilo i o 
Bohu. Večer, kdo chtěl, se mohl přidat do 
této diskuse. Já se moc nezapojoval. Byl 

jsem spíš na hry a na hraní na různé hudební 
nástroje, jako africké bubny, a taky divadelní 
scény. Pamatuji si, když americký kazatel 
začal jednoho večera v diskusním povídání 
kázat o nebi, odešel jsem na pole pozorovat 
vlaštovky. Nad polem byl vidět západ slunce 
a já se cítil jako v ráji. Tam na poli bylo 
opravdové nebe, opravdoví ptáci a skutečný 
život. Nerozuměl jsem slovům kazatele, ani 
textům Bible. Zjistil jsem, že o Bohu, o 
kterém se píše v Bibli, nevím nic.

Po prvním EC jsem byl nabit zvláštní a 
nepopsatelnou radostí, kterou jsem si s Bo-
hem nespojoval. Další rok byl EC znovu a já 
se těšil na kamarády, které jsem rok neviděl. 
V diskusích jsem byl otevřenější a zapojoval 
se do nich stále více. Také jsem se více zapo-
joval do divadelních her, takových scének. 
Tyto scénky ve mně probudily smysl pro 
herectví a já jej později uplatnil coby herec   
v amatérském divadle nebo jako divadelní 
pomoc ve sboru v Bohumilicích.

Mé obrácení přišlo o pár let později na 
sjezdu mládeže CB v Havlíčkově Brodě.

Na dalším EC jsem se seznámil se svou 
manželkou a já zjišťuji, že když se ohlédnu 
zpět na těch sedm let, musím přiznat, že do 
mého života zasáhl Bůh. Přivedl mě skrze 
společenství církve k sobě a já ho neodmítl.

Břetislav Kubica

PERLIČKY ZE ZKOUŠEK PĚVECKÉHO SBORU (2)

Navštívil nás vizitátor Daniel Fajfr.
Vizitátor: Já jsem si vás přišel poslechnout, kulturní 
vložka.
Kulda: Tak špunty do uší…

* * *
MR: Tenor musí být na jednom tónu.
Domino: No, když to budu zpívat sám, tak to bude na 
jednom tónu.

* * *
Tenoři trénují „Nám z jeho ran“.
MR: Teď si to dáme piánko, jste strašně hovězí a 
hrozně nahlas.

Cvičíme píseň „Můj Pane, celou duší“. Sopráni si 
stěžují, že je to moc rychle.
Jura: Zrovna u vás žen se divím, že byste nezvládly 
vyslovovat.

* * *
Píseň „Hledejte Pána“. Eliška právě dozpívala sólo.
Jura (na Elišku): Nesmíš rozdělovat to „odpouští.“ 
Dělej to jako Honza… (Následuje chvíle napjatého 
ticha, kdy všichni zpěváčci čekají, jaký tajný trik 
Honza A. při zpěvu této pasáže používal.)… 
Nadechni se.
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ana Křipačová se narodila v roce 
1951 ve Svitavách. Dětství strávila Hv Bílovicích nad Svitavou, kam se 

rodina přestěhovala poté, co její tatínek, 
původně důstojník Československé armády 
a nadšený sokolský vlastenec, získal po 
několika letech v uhelných dolech práci       
v bílovickém mlýně. I přes špatný kádrový 
posudek vystudovala střední zdravotnickou 
školu, avšak ke studiu na Přírodovědecké 
fakultě již přijata nebyla. Nastoupila proto 
jako laborantka nejprve do biochemické 
laboratoře a později do Výzkumného ústa-
vu veterinárního lékařství.

V Bílovicích nad Svitavou se také sezná-
mila s Jiřím Křipačem, za nějž se později 
vdala. Oba se přestěhovali do Brna, kde se 
jim koncem sedmdesátých let narodili dva 
synové. Vydatnou pomocí jí zejména v této 
době byla její maminka. Po porodu druhého 
syna se ještě v porodnici seznámila se svojí 
tehdejší sousedkou Ludmilou Packovou, od 
které uslyšela o Pánu Bohu. Pozvání do 
brněnského sboru Církve bratrské však 
přijala se svým mužem až o několik let 
později od svého kolegy z Výzkumného 
ústavu Tomáše Veselého. Oba manželé       
v tomto sboru uvěřili v moc Pána Ježíše 
Krista, byli pokřtěni a sbor se stal pro jejich 
rodinu druhým společným domovem.

Dlouhá léta svého života pak strávila 
Hana Křipačová nenápadnou a trpělivou 
službou a péčí nejen o členy blízké či širší 
rodiny. Přestože již sama byla velmi ne-
mocná, neváhala doslova do poslední chvíle 
navštěvovat ostatní nemocné a dle možností 
jim pomáhat. Mnohé z nich provedla 
závěrem jejich života.

N A 
H A N U K Ř I PA Č O V O U

DVAKRÁT VZPOMÍNKA
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Po jejím odchodu do invalidního 
důchodu se manželé Křipačovi odstěhovali 
zpět do Bílovic, kde se jí podařilo vypěstovat 
okrasnou zahradu. Zároveň byla v té době 
přijata ke studiu na Masarykově univerzitě, 
vypsaném pro studenty v postproduktivním 
věku. Spolu s manželem se také vždy, když 
to bylo možné, ráda vracívala na dvě oblí-
bená místa: na hory a k moři. Na hory při 
zimním lyžování a k moři v tichých zátokách 
odlehlých ostrovů.

Poslední zpráva od ošetřujícího lékaře 
nebyla zprávou zdravotní. Bylo to svědectví 
o veliké víře a statečnosti, se kterou prošla 
téměř deset let trvající nemocí, která se jí i 
přes razantní léčbu nakonec vrátila. Slova 
lékaře tak potvrdila, že svojí vírou byla 
velikým příkladem nejen pro své okolí, ale i 
pro samotný zdravotnický personál. Věřila 
totiž, že ani těžká nemoc a dokonce ani 
samotná smrt ji nemůže zbavit věčného 
života.

Vzpomínku sepsali Křipačovi

ůkazem opravdového a hlubo-
kého mateřství, kterého si na své Dmamince nepřestanu nikdy vážit, 

je to, že nechtěla zemřít. Protože smrt je cosi 
nepřirozeného, bytostně odporujícího ži-
votu, který každá matka v sobě cítí a který 
sama daruje. Smrt je pravým opakem 
mateřství, je popřením jeho velké role dávat 
a naplňovat život. Mezi smrtí a životem 
neexistuje kompromis. A tak i maminka 
toužila dál udržovat to, pro co jsme ji měli 
rádi – prostě být s námi, radovat se z oby-
čejných věcí, sdílet plnost života. Taková 
zůstává napořád v našich srdcích a je v tom-
to pro nás příkladem, který chceme násle-
dovat. Naučila nás milovat život. Existuje 
snad něco víc, co může člověk druhému 
předat?

Zároveň však věděla, že umírá. Tento 
absurdní nesoulad mezi životem a smrtí 
nelze pochopit a nelze ho ani rozumově 
zdůvodnit. Možná ho lze přijmout pouze ve 
zkušenosti, v onom „údolí stínu smrti“. 
Alespoň tak usuzuji podle maminky, která 
svoji smrt nakonec přijala, ale nikoliv jako 
definitivní tečku za vším, ale jako začátek 

něčeho nového. Věděla, že ani ona sama, ani 
lékaři nemají úplnou moc nad jejím životem 
a že smrt je neodkladná. Proto se vložila cele 
do rukou Hospodina, v nějž nepřestala věřit 
a doufat a který pro ni – jako matku – 
znamenal pravý zdroj života. Věděla, že 
smrt není definitivní, ale že znamená pouze 
dočasné odloučení duše od těla a že život 
nekončí, ale naopak pokračuje dál. V tomto 
cele dostála svému mateřství.

Věřím, že období, ve kterém se od nás 
maminka tělesně vzdálila, není náhodné. Je 
v něm patrná Boží Moudrost a Prozře-
telnost vůči nám. Maminka odchází v době 
velikonoční, ve které oslavujeme vzkříšení 
Krista. O Velikonocích dodnes křesťané     
v Jeruzalémě i jinde na světě radostně zpívají 
starobylý tropar: „Vstal z mrtvých Kristus, 
smrtí smrt překonal a jsoucím ve hrobech 
život daroval.“ Tím, že nám maminka i ve 
smrti ukazovala na Krista, nám předala 
druhou podstatnou věc – nejen milovat náš 
život, ale i Toho, který je Život sám. A za to jí 
nepřestaneme být vděčni.

Věčná památka!
Jan Křipač
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TAJNÁ AKCETAJNÁ AKCE
ěkteří z vás možná na přelomu dubna a května zaregistrovali, že mládež opět něco 
chystá. A to i přesto, že se jednalo o velice tajnou záležitost, jak ostatně napovídá již NsáM název akce. Rozhodli jsme se tedy odtajnit tajné složKy a vše z tajné tmy 

vyNést na netajné světlo. Co to tedy Tajná aKce je? Jedná se o noční šifrovací městskou hru 
(leTos uskutečněnou již potřetí) pro všechny mládežníky, dorostence A jejich kamarády a 
spolužáky. Tato akce tedy neslouží jen k pouhému pobAvení a odreagování, ale i jako součást 
miSijního plánu mládeže. MládEžníci se rozdělí do týmů po 2-3, běhají po nočním městě, 
luští různé druhy šifer a volají si o nápovědy. Jistě si říkáte: „Co to je za blázny, místo spánku 
běhat po venku a namáhat si hlavu?“ Musím proto podotknout, že člověk zažije spoustu 
zábavy, dobrodružství a jEště si dokáže, že mu to myslí. A protože i noční Brno má svá 
temNá zákoutí, patří se také říct, že bezpečnost je u nás vždy na prvním místě. Tajná akce se 
tak tedy stává jakýmsi vyváženým koktejlem bezpečné zábAvy pro každého mLádežníka.
Děkujeme Pánu Bohu, že nás pRovázel i tímto ročníkem.
(Pro vaši představu o tom, jak šifry vypadaly, je i tento článek kratičkou šifrou. Jestliže šifru 
vyluštíte, můžete se mi přijít pochlubit.J Případně pro vás mám i nápovědu.)

Dominik Pacek

opoledne, odpoledne, večer, na zahájení jednacího pořadu, na konci vložených 
přestávek, zkrátka vždy při společném „seskupování“ se organizačnímu velení jen Dtěžko dařilo pozvat delegáty na místa do sálu a lavic. Bylo zapotřebí trojí či čtveré 

slovní výzvy nebo zvonkohry, než se všichni ztišili a mohli jsme zahájit jednání dle programu. 
Není divu, že jsme se v Bratislavě cítili jako doma.

Mezi účastníky konference bylo mnoho známých tváří, několik bývalých i současných 
brněnských kazatelů. Dva z nich, Bronislav Kaleta a Roman Neuman, nechali náš sbor 
srdečně pozdravovat.

Česká část delegátů a kazatelů akreditovaných na konferenci v Bratislavě čítala 192 osob 
(skoro jako v parlamentu) a v tomto počtu mělo zastoupení pouze 8 sester (taky skoro jako   
v parlamentu). Nechtěla by tedy některá sestra z našeho sboru příště rozšířit jejich řady? 
(Myslím pochopitelně na konferenci. J)

Sam Veselý 

KONFERENČNÍ
     STŘÍPKOBRANÍ

„TŘI OŘÍŠKY PRO POPELKU“ (TOTIŽ PRO KOMPAS), 
KTERÉ MĚ V BRATISLAVĚ „CVRNKLY DO NOSU“:
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VÝLET DO BLANSKA

 sobotu 21. května proběhl výlet 
velkého dorostu. Z Blanska jsme Vpřes Čertův hrádek, Výrovu skálu a 

studánku U Tetřeva došli na Nový hrad. 
Waldorfská škola tu měla projekt, a tak jsme 
si mohli užít chvíle v mučírně nebo pohled  
z hradní věže na nádvoří, odkud se naši 
vrstevníci zdáli úplně maličcí. Na nádvoří 
slunce neúprosně pálilo, a tak jsme se 
přesunuli na nedaleký Starý hrad. Tam jsme 
si na ohníčku opekli buřty a po chvíli 
odpočinku vyrazili dál. U Máchova 
památníku jsme zavzpomínali na tohoto 
slavného velikána a netradičně zarecitovali 

jeho nejslavnější báseň. Odtud už to byl jen 
krůček, možná dva, k první jeskyni. Tam 
jsme potkali manželský pár, který si teprve 
před pár minutami řekl své ano. Když dav 
svatebčanů opustil jeskyni, vrhla se většina 
dorostenců prozkoumávat ty nejužší chod-
bičky. V jeskyni Jáchymka nás přivítala 
úchvatná podívaná na obrovské prostory 
vnitřku jeskyně i na krápníky nesměle 
vykukující z postranní chodby. Odtud jsme 
došli do Adamova, kde jsme u Kofoly 
ukončili náš výlet a vlakem se vrátili zpět do 
Brna.

Hanka Fronková
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Povídání s kazatelem Janem Asszonyi 
aneb 

Jak se připravuje Noc kostelů

NOC KOSTELŮ2011

Kdy se začíná s přípravou Noci kostelů?
V lednu se začíná připravovat program v jednotli-

vých kostelech. I u nás začínáme přemýšlet, koho 
pozveme.

Co všechno příprava obnáší?
V Brně je koordinátorem paní Zlata Součková 

z biskupství. Biskupství zajišťuje propagaci akce, 
tiskoviny, poskytuje grafiku na daný rok, webovou 
grafiku apod. a v konečné fázi po upřesnění pro-
gramů i tisk brožurek. Pak se koná ekumenická 
schůzka farářů a kazatelů a připravuje se úvodní 
ekumenická bohoslužba. V dubnu bývá schůzka 
duchovních, a pak také schůzka koordinátorů všech 
farností a kostelů. Mluví se o tom, co se kde 
osvědčilo; je to prostě taková banka nápadů.

Zvyšuje se počet kostelů a zapojených 
církví?

Co se týká Brna, letos jde o asi deset nových 
kostelů, hlavně katolických farností. Letos se navíc 
Noc kostelů koná poprvé i na Slovensku a přidávají 

se i další sbory CB v České republice.

Ví o sobě sbory CB navzájem? 
Moc ne, vím, že se připojuje Liberec, Litomyšl, 

pražské sbory…

Mohou se zúčastnit všechny církve?
Je to pro církve sdružené v Ekumenické radě církví.

Kolik lidí se podílí na Noci kostelů v na-
šem sboru?

Hlavním koordinátorem u nás je Petr Nyko-
dým. Tým tedy tvoří Dana a Petr Nykodýmovi, 
Jirka a Lidka Packovi, za sesterský odbor Danula 
Kořínková, za mládež Dalimil Petrilák, dále já a 
zapojovala se i Andrea Štiglerová za besídku. Pak 
se přidávají další jako pořadatelská služba, služba 
v kuchyni, pěvecký sbor, Nebend a další.

Kdo vyvěšuje poutač na sbor?
Jirka Pacek na začátku května.

Jak je to s finanční stránkou?
Letošní rozpočet je 15 000 Kč – na občerstvení, 

na cestovné a honoráře pro některé účinkující, na 
dekorace, na pomůcky pro výtvarnou dílnu – plus   
2 000 Kč příspěvek na tiskoviny. 

Kolik se tiskne brožur?
My jsme jich dostali pět set, celkově jsou to 

tisíce.

Stíhal jsi v minulých letech navštívit jiné 
kostely?

Ne. Kromě úvodní bohoslužby.

Co tě překvapuje?
Jak je to pěkné prostředí, že lidi přijdou, diví se, 

něco objevují, obdivují prostředí, zázemí, jsou 
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otevření, zvěda-
ví. Že je dost lidí 
ze sboru, kteří 
jsou ochotni po-
sloužit.

Jaké jsou 
ohlasy na minulá 
léta?

Média se většinou zajímají o 
Noc kostelů dopředu. Na druhou 
půlku května mám pozvání do dvou 
televizí, loni jsem byl v Dobrém ránu s Českou 
televizí. Po Noci kostelů se koná zahradní 
grilovací párty pro pořadatele, kde se o proběhlé 
Noci mluví. Za ty tři roky vzniklo takové 
společenství lidí, kteří se znají. A Petr Nykodým je 
jednou z docela důležitých osobností této akce. Mám 
radost, že se nemusíme cítit přehlíženi.

Ptala se Lenka Broklová.
Sbory CB v České republice 

zapojené do Noci kostelů 2011

Noc kostelů v číslech

Brno-Kounicova
Černošice
Česká Skalice
Děčín
Jablonec nad Nisou
Klatovy
Liberec
Litomyšl

Náchod
Olomouc
Pardubice
Praha-Smíchov
Praha-Soukenická
Trutnov
Úpice

2009 – Brno 19 kostelů / Region Jižní 
Morava  25 kostelů

2010 – Brno 28 kostelů / Region Jižní 
Morava  82 kostelů /  ČR 418 kostelů

2011 – Brno 37 kostelů / Region Jižní 
Morava 134 kostelů / ČR 900 kostelů / 
SR 94 kostelů
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PERLIČKY ZE ZKOUŠEK PĚVECKÉHO SBORU (3)

onec války se blížil, přesto Němci 
sáhli do posledních rezerv. Měl Kjsem 15 let a tři měsíce a „naru-

koval“ jsem spolu s dalšími chlapci do 
Kladska, které nyní patří Polsku. Na začátku 
války bylo Těšínsko připojeno k Německu. 
Existovaly pouze německé školy. Se spolu-
žákem jsme přemýšleli, že se pokusíme 
utéct, protože jsme si mysleli, že v Praze a    
v jejím okolí bude závěrečná bitva, a navíc 
jsme věděli, že příštího dne začne evakuace 
směrem k Praze. Jenže jsme byli zpozo-
rováni a na vrátnici zatčeni. Našli u nás při 
osobní prohlídce mapu a jiné věci, které 
jednoznačně svědčily o našem plánu. Velitel 
posádky křičel a ještě dnes slyším jeho slova 
v němčině: „Das sind Bolschewisten!“ (To 
jsou bolševici) a pohrával si s pistolí. Ne-
zastřelil nás, ale nařídil ostříhat hlavy a hodit 
do chléva. Ráno skutečně začala evakuace a 
v nastalém zmatku se nám podařilo utéct. 
Našli jsme civilní oblečení a v blízkém lesíku 
jsme odhodili uniformu. Brzy jsme se 
nacházeli v místě, kde se bojovalo, ale          
skryli jsme se v jednom stavení. Vzápětí 
jsme ale zpozorovali sovětské tanky a 
vojáky. Nikdo si nás nevšiml a večer jsme 
měli možnost přenocovat v jednom domě. 
A pak dále směr domov.

V jednu chvíli nás zastavili čeští 
partyzáni; mysleli si, že jsme banderovci a 

vedli nás ke zdi, aby nás zastřelili. Najednou 
slyšíme v češtině: „Dejte jim pokoj, to jsou 
Poláci z Těšínska.“ Další překvapení. Na 
začátku nepříjemná situace. Sovětský 
důstojník nám řekl, že budeme hnát krávy, 
které si vojáci jednoduše vzali, aby je 
postupně snědli. Důstojník nám slíbil, že 
nás pak zaveze do Ostravy, což se opravdu 
stalo. Jeli jsme vojenským autem a byla 
půlnoc. Vojáci tančili a byli opilí. Co teď? Já 
jsem navrhl, abychom šli dále do Petřvaldu, 
kde bydlela moje nevlastní sestra. Když jsme 
do Petřvaldu dorazili, byla čtvrtá hodina nad 
ránem a my jsme se pokoušeli probudit 
rodinu. Po nějakou dobu nikdo neotevíral. 
Pak slyšíme tichý hlas: „Kdo je tam?“ Bylo 
nám pak vysvětleno, že vojáci se pokoušejí 
brát cenné věci, a tak si sestra myslela, že 
jsou to oni. Byli jsme pořádně unavení, ale 
po deváté hodině ranní jsme vyrazili 
konečně domů. Čekalo nás asi 70 km. My 
jsme byli z celé vesnice první, kteří se           
z „vojny“ vrátili. Sešly se maminky 
„vojáků“. Otázka byla stejná: „Kde jsou naši 
chlapci?“ Za několik dnů se, pokud vím, 
všichni „vojáci“ domů vrátili. Později, když 
jsem uvěřil v Pána Ježíše Krista jako svého 
Spasitele, jsem tím víc ocenil předivnou 
Jeho ochranu. Měl jsem tehdy pouhých 15 a 
půl roku.

Stanislav Heczko

VZPOMÍNKA
NA KVĚTNOVÉ DNY 1945

Cvičíme refrén u „Slyš můj pláč“.
MR: Prosím vás, ten konec je tichá pokorná 
modlitba, není to revoluční píseň.

MR: To celé musí být na jeden nádech.
Někdo z mužů: Nejsme lokomotiva…

* * *
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NOC KOSTELŮ
NA KOUNIČCENA KOUNIČCE

do procházel deštivého pátečního 
večera po Kounicově ulici, ne-Kmohl minout bez povšimnutí 

usměvavé mládežnice a mládežníky na-
bízející před vchodem do našeho sboru 
voňavé a výborné koláčky. A kdo se odvážil 
vejít dále, určitě nelitoval, neboť program 
naší kostelní noci byl opravdu bohatý. Na 
své si přišli jak milovníci klasické hudby 
(varhanní koncert plus špičkový operní 
zpěv), tak i ti, kdo dávají přednost jiným 
hudebním žánrům (dětský pěvecký 
sboreček, skupina Nebend…). Dětské 
návštěvníky přivítaly vláčky a výtvarná dílna 
ve spodních místnostech, pro ty odrostlejší 
byl určen stolní fotbálek nebo tajuplná 
komora, nazvaná „Box záchrany“. A komu 

vyhládlo po náročném putování po 
brněnských kostelech a modlitebnách, mohl 
se občerstvit jednohubkami a cukrovím      
z tácků, které se během celého večera a noci 
téměř zázračně doplňovaly…

Co bylo pro návštěvníky v našich 
sborových prostorách připraveno a co 

se zde dělo, Vám přiblíží tři krátké 
rozhovory:

S Katkou Dvořákovou, vítající u vchodu 
do modlitebny příchozí:

1) Kolik návštěvníků jsi přivítala a jaká 
věková skupina převažuje?

Jsem tu zatím asi tři čtvrtě hodiny a těch, co přišli 
a nejsou z našeho sboru, bylo kolem třiceti. 
Nejčastěji přicházejí spíše starší lidé, ale i mladých 
kolem dvaceti let chodí hodně.

2) Co návštěvníky zajímá a na co se Tě 
ptají?

Lidé se moc neptají, spíše jim radím, co tu kde je, 
kudy k občerstvení, co se děje v sále… A líbí se jim 
třeba architektura budovy.

S Hanďulkou Buršíkovou, která ve spod-
ních místnostech pomáhá organizovat 
aktivity pro děti:

1) Co je tu pro děti všechno připraveno?
Kilometry dřevěných kolejniček i s vláčky; děti si tu 
mohou postavit libovolné tratě. Taky tu pro ně 
máme výtvarnou dílničku, kde si buď pomocí 



různých materiálů dotvářejí obrázek, nebo si jen tak 
kreslí či vybarvují omalovánky. Máme tu pro ně i 
bonbónky. A pro ty větší je tu stolní fotbálek, ze 
kterého jsou nadšení i mnozí dospělí. I mezi ko-
lejničkami dřepí nejeden tatínek. J

2) Kolik dětí jsi tu zaznamenala?
Dětí, které nejsou z našeho sboru, těch se tu 

protočilo asi tak třicet, ale s našimi sborovými to 
bude určitě přes padesát. Těžko se to počítá, protože 
tady si hrají všichni – děti, mládež i dospělí.

A s Aličkou Packovou a Danuškou Ko-
řínkovou, které patří k početné „jednotce 
rychlého nasazení“ při přípravě a dopl-
ňování občerstvení na stoly:

1) Co dobrého mohou návštěvníci spod-
ních sborových místností ochutnat a kolik 
toho je?

Je tu všechno možné a je toho hrozně moc. J 
Různé cukroví, drobné pečivo, jednohubky a 
„kanapky“ (pozn. red.: nejmenovanou autorkou 
článku před časem přejmenovány na „kanopky“, 
protože jí nedošlo, že pocházejí od slova 

„kanape“ J) s asi sedmi druhy pomazánky. A 
konkrétně svatebních koláčků je 1362.

Obrovský dík patří všem, kdo přinesli buchty, 
cukroví a pomazánky!

2) Jaké jsou ohlasy lidí na občerstvení?
Moc jim chutná, stále doplňujeme na stoly, 

všechno hrozně rychle mizí. A dokonce už máme i 
zakázky na cukroví. J

Všem zúčastněným velice děkuji za odpo-
vědi!

Připravila Iva Zachariášová.
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ávání jako součást služby Pánu Bohu je 
široké téma. Vybírám z něj dnes jednu jeho Dčást – peníze. Kromě příprav ke křtu toto 

téma často probíráno není. Internetový server 
Křesťan dnes loni v červnu uveřejnil článek o tom, že 
„britské církve ztrácejí finanční podporu, protože 
málo kážou o dávání – většina křesťanských ve-
doucích má tendenci zametat finanční problémy pod 
koberec a nekáže inspirativní odkazy na téma 
štědrosti“. Větší finanční problémy náš sbor ani 
církev zatím nemají. Přesto či právě proto je dobré si 
nyní k tomuto tématu cosi povědět.

1. Dávání roste ze vztahu s Bohem (kdo jsme 
my a kdo je Bůh?)

Dávání ve formě materiální podpory považují 
křesťanské církve za jednu z forem bohoslužby. Zde 
je potřeba povědět, že finanční dar nevyrůstá 
především z potřeb církve. Vyrůstá ze vztahu k Pánu 
Bohu, vyrůstá z odpovědí na otázky „Kdo je Bůh?“ a 
„Kdo jsem já?“.

Kdo je Pán Bůh? Je Stvořitelem života – majitelem 
a dárcem života. Licenci na život má on. A co víc, je 
tím, kdo tento život dává všemu stvoření, tedy i 
lidem. Je jeho původcem i dárcem. Je Otcem – 
zdrojem lásky. Tvoří a miluje. Tvoří z lásky a pro 
vztah. Jeho vztah ke stvoření nemá bezcitný 
obchodní charakter. Chce být se svým stvořením      
v kontaktu a pěstovat vztah lásky. Je Pánem a 
majitelem (nebe a) země (Žalm 24,1–2). Nebe i země 
jsou jeho.

Odhlédneme-li od příběhu stvoření a vezmeme-li 
v úvahu, jakým způsobem obdarovává nebeský Otec 
člověka skrze Pána Ježíše Krista, pak vidíme, že jej 
činí bohatým, a to zvláštním způsobem: Kristovou 
chudobou. Kristus bere na sebe naši chudobu, 
abychom my mohli přijmout jeho bohatství. Tady 
někde je zdroj oné zřetelné vlastnosti, kterou vidíme 
na pozemských rodičích – sami se dokážou stát 
chudými a obětovat se pro své milované děti. V tom 
jsme Božím obrazem.

Kdo je člověk? Je obdarovaným. Dostal život, 
dostal lásku a dostal prostředí pro život. Svého Boha 
poznává jako nesmírně štědrého a milujícího Otce, 
dárce dobrých věcí. Bez něho nemá nic. Je správcem  
s odpovědností. Člověk je správcem života a stvoření. 

Jinými slovy řečeno, my lidé nejsme majiteli života, 
země a jejích zdrojů. Jsme správci, kterým je svěřeno 
bohatství. Nemůžeme si dělat, co chceme. Budeme 
vydávat počet z toho, jak jsme Boží dary života a 
země spravovali.

Co z toho vyplývá? Dobré pochopení toho, kdo je 
Bůh a kdo jsme my, vytváří rámec vzájemného 
vztahu, do kterého patří dávání. Z Boží strany se 
jedná o nezištné obdarovávání člověka. Pán Bůh       
z lásky dává a čeká, že my lidé budeme lásku i dary 
přijímat a opětovat. Čeká, že budeme vděčni a že svou 
vděčnost projevíme dary. Čeká, že budeme spravovat 
jeho zemi (jeho vinici) jako dobří správcové a 
budeme z ní dávat jemu, co je jeho. On je velký rozdíl 
v tom, zdali se ptáme: „Kolik dáme Bohu ze svého?“ 
nebo „Kolik z Božího si ponecháme?“ Dávání je 
projevem lásky (tam až do formy oběti – vždyť 
Kristus se stal chudým, abychom my zbohatli), je 
projevem vděčnosti a je projevem toho, že se 
nepovažujeme za vlastníky země, nýbrž za správce. 
Dáváme Bohu, co je jeho.

2. Dávání v Písmu (příklady a problémy)
Pro Starý zákon jsou charakteristickým znakem 

dávání tzv. desátky – desetina ze zisku (ať naturálního 
anebo finančního). Poprvé se s desátkem setkáváme 
v příběhu Abrahama, který po vítězství nad králi 
potkal kněze Boha nejvyššího – krále Sálemu – a zcela 
dobrovolně mu daroval 1/10 všeho jako projev 
vděčnosti za Boží vítězství (Gn 14,19–20). Poté se 
setkáváme s desátkem v příběhu Jákoba, který slíbil 
Bohu dát poctivě desátky, jestliže mu Hospodin 
požehná (Gn 28,22). Po zformování izraelského 
národa byl desátek ustanoven zákonem Mojžíšovým 
jakožto Boží ustanovení. Desátky měly sloužit jako 
výraz vděčnosti za Boží dary a zdar v práci, měly být 
pokorným vyznáním víry, že Hospodinu patří celá 
země a docela konkrétně pak měly skýtat obživu 
lévijcům – kněžím, kteří byli odděleni pro zvláštní 
službu Hospodinu a kteří nedostali žádný díl země    
v Zaslíbené zemi k obživě (Lv 27,30).

Jako tomu bylo s mnoha jinými prvky zbožnosti, i 
při dávání se objevily problémy. Byly doby, kdy lid 
desátky nedával. Čekal, že Hospodin nejprve 
požehná. V takových dobách proroci (Mal 8–10) 
tvrdě mluvili o tom, že lid okrádá Hospodina. Jindy 
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byly doby, kdy se desátky sice dávaly, ale bez 
zbožného srdce a spravedlnosti (Iz 1,10n). Docela 
samozřejmě se čekalo, že díky splnění desátkové 
povinnosti si člověk vzdor své nespravedlnosti udrží 
Boží přízeň, která se projeví Božím požehnáním. 
Jenže ono se tak nedělo, a tak lidé dokonce vyčítali 
Pánu Bohu, že jim nežehná, když mu přece dávají 
dary. A tady museli slyšet, že Hospodin nepožadoval 
pouze jakýsi obnos. Takové desátky Hospodin 
nechtěl. S materiálními dary se s Hospodinem 
nemělo obchodovat. Desátek nebyl obchodní artikl. 
Dary měly vždycky vycházet z vděčného, milujícího, 
zbožného a Boha se bojícího srdce.

Kdybychom měli učinit nějaký sumář starozá-
konního svědectví o dávání, pak je možno povědět, 
že vždy mělo jít o dávání z lásky a vděčnosti. Mělo jít o 
dávání, v jehož pozadí byl zbožný a spravedlivý život. 
Dary neměly sloužit k tomu, aby si lid kupoval Boží 
přízeň. Normou dávání pak byl desátek. To bylo Boží 
nařízení. K tomu je potřeba dodat, že SZ lid byl veden 
k obecné štědrosti (Dt 15,10).

Podíváme-li se do Nového zákona, pak v mno-
hém navazuje na Starý. Pán Ježíš velice kritizuje ty 
navenek nejzbožnější své doby. Ano, platí desátky, 
postí se, ale to vše jenom navenek. Pánu Ježíši chybí 
zbožné a citlivé srdce (Mt 23,33).

Připomeneme-li si některé příběhy, pak za zmínku 
stojí příběh o bohatém mládenci, který chtěl vědět, 
jak získá Boží království. Ve své zbožnosti se snažil 
být vzorným. Dával poctivě desátky. Jenže Pán Ježíš  
v jeho případě chtěl víc: Rozdej vše, co máš a dej chudým. 
Dá se předpokládat, že jeho postoj k tomu, co měl, 
byl právě ten, jenž je charakterizován postojem: 
„Desetinu ze svého dám Bohu“. V ostrém protikladu 
stojí pak chudá žena, která do chrámové pokladnice 
dala daleko víc, než byla desetina příjmu, byť to byla 
částka zanedbatelná. Její vděčnost a láska k Bohu byla 
tak velká, že dala ze svého nedostatku. Její dar ocenil 
Pán Ježíš víc, než velké dary jiných.

Pán Ježíš svým slovem osvobozuje od zaměření se 
na peníze v tom smyslu, že vybízí: Hledejte nejprve Boží 
království a ostatní Vám bude přidáno… (Mt 6,33) Platí to 
i v oblasti peněz. S nimi je potřeba hledat Boží 
království. Pán Ježíš vede spíše k obecné štědrosti, 
než aby vymezoval kolik: Dávejte a bude vám dáno; dobrá 
míra, natlačená, natřesená, vrchovatá vám bude dána do klína. 
Neboť jakou měrou měříte, takovou Bůh naměří vám.         
(L 6,38).

V povelikonoční době, jak ji máme popsánu v kni-
ze Skutků, je vidět, že přijetí evangelia a odpuštění 
hříchů se projevilo i materiálně. Lidé ve vděčnosti 
prodávali své domy a dávali ve prospěch nově 

vznikající církve mnoho – určitě více než desátek.     
V apoštolských dopisech (zvláště v 2K 8 a 9) je 
velkým tématem sbírka, kterou organizoval apoštol 
Pavel pro jeruzalémské chudé. Vedl korintský sbor    
k štědrosti, a to do podrobností. Vyzýval k pravi-
delnému dávání, štědrosti, radostnosti a dobro-
volnosti (2K 9,5–12). Takové má být naše dávání. 
Apoštolské dopisy ukazují také na použití. Dary mají 
skýtat pomoc chudým (nejen v jiné části církve) a 
obživu těm, kdo byli odděleni pro zvěstování 
evangelia (Ga 6,6; 1K 9,13–14; 1Tm 5,17–18).

3. Naše dávání
Nový zákon se nijak nevyjadřuje k velikosti darů – 

k desátkům. Mlčí o nich. Co to znamená? Může to 
znamenat, že z dob Starého zákona se nic moc 
nemění. Kdyby se měnilo, jistě by to bylo naznačeno. 
Díky odkazům k dobrovolné praxi, o níž mluví 
apoštol Pavel, se přesto zdá, že desátky nelze 
ustanovit stejně závazně jako v době SZ. Normou je 
štědré srdce člověka, které se svobodně a radostně 
rozhodne dát dar. Patří se k tomu nicméně dodat a 
zvážit čtyři následující poznámky:

1) Pán Bůh věděl, proč ustanovuje nějakou 
částku a věděl, proč je to zrovna 10 %. Nezapomeň-
me, že toto ustanovení platilo v době, kdy byli lidé 
mnohem chudší, než jsme my. Doba proroka 
Malachiáše – nesmírně chudá doba – je dobou, kdy 
bychom snad mohli povědět, že dary ve formě 
desátků jsou sociálně amorální. A přesto je Pán Bůh 
chtěl a Malachiáš mluvil o okrádání Boha. Důvod, 
proč Pán Bůh ustanovil pevnou částku, může 
spočívat v tom, že naše srdce je tak problematické, že 
potřebuje pomoc v rozhodování v tom, kolik dát. 
Dary Bohu nelze nechat na libovůli srdce. Nebo ano?

2) Pamatujme, že Pán Ježíš chválil ženu, která dala 
víc než jen desátek. Zval ke štědrosti.

3) Pamatujme, že apoštol Pavel hned poté, co 
pověděl, že ochotného (dobrovolného) dárce miluje 
Bůh, také pověděl, že kdo skoupě rozsévá, skoupě žne. 
(2K 9,6)

4) Mnozí křesťané přijali pro svou víru v oblasti 
dávání jako pomoc, že Pán Bůh ve Starém zákoně 
ustanovil nějakou normu a přijali ji za svou. Činí tak 
ve víře, že Bůh se o jejich potřeby postará. Vzali na 
sebe závazek dávat desátek, a to pravidelně. Ne         
z toho, co zbude, nýbrž z toho, co oddělili dopředu.

Jsme lidmi obdarovanými a jsme správci Božích 
darů. Máme-li dávat, dávejme z vděčnosti a lásky 
Bohu to, co je jeho.

Jan Asszonyi, Brno 16. 5. 2011
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Mládež / úterý 19.15

HOST (Pavel Dostál)
Základy věrouky (Jan Asszonyi)
Přijďte si pro meloun
Pétanque a frisbee v Tyršáku 

7. 6.:
14. 6.: 
21. 6.:
28. 6.:

Veteráni / pondělí 18.30

Klub maminek / čtvrtek 10.00

6. 6.:
13. 6.:
20. 6.:
27. 6.:

2. 6.:
9. 6.:

16. 6.:
18. 6.:
23. 6.:
30. 6.:

Výroba šperků z korálků (Linda Kadlecová)
Jak získat emocionální stabilitu aneb hledání vlastní identity (Mgr. Rozita Mertová)
Význam rané citové vazby na život dítěte (Mgr. Lenka Lacinová)
(Sobota) závěrečná párty s grilováním 
Skutek těla – pýcha (Sisa Červená)
klub není

PROGRAMY DALŠÍCH SETKÁNÍ

Případné informace podá
Sisa Červená (776 744 204)

Jana Baná (721 864 985)
Danka Truksová (737 187 017)

Fotbálek

Pravidelný nedělní odpolední fotbálek v Ořešíně se hraje od 14.30 za poplatek 20 Kč. 
Informace u Šimona Kadlece (774 804 729) nebo u Tomáše Kotrbatého (604 362 414). 
Doplnění k fotbálku:
Mladší sesterský odbor se schází v neděli v Ořešíně od 14.30. Bližší informace u prezidenta odboru Petra Kratochvíla.

J 15,26–16,4
J 14,23–31
J 3,1–16

L 16,19–31

PERIKOPY

Hyde Park o Oběti (Terka H., Štěpán K.)

PERLIČKY ZE ZKOUŠEK PĚVECKÉHO SBORU (4)

Už půl hodiny cvičíme jednu jedinou část písně „…ve 
smrti své tak šťasten budu…“
MR: Popravdě, moc mě to neuspokojuje.
Petr B.: Já bych to úplně skartoval…

 * * *
Cvičíme píseň „Ve tvých rukou“.

MR: Tenoři, chcete něco přejet, nebo víte?
Domino: Celý!
MR: Tak teď nevím, jak si to mám vyložit…

* * *
Po dlouhé době jsme zkusili zazpívat „Nám z jeho 
ran“. Po skončení Jura:
Händl se obrací v hrobě…

nebylo dodáno
nebylo dodáno
nebylo dodáno



5. 6.:

12. 6.:

19. 6.:

26. 6.:

9.00
19.00
9.00

19.00
9.00

19.00
9.00

19.00

5. 6.:
12. 6.: 
19. 6.:
26. 6.:

1. 6.:
8. 6.:

15. 6.:
22. 6.:
29. 6.:

19.00
19.00
19.00
19.00
19.00

ve s oru B Kounicovab C
PRAVIDELNÉ NEDĚLNÍ POBOŽNOSTI

kaz. Jan Asszonyi + Večeře Páně
br. Jiří Pacek + Večeře Páně (Podobenství o hrnčířově domě – Jr 18,2–6)

kaz. Jan Asszonyi (Letnice)
br. Jaroslav Pacek (Podobenství o chudákovi a jeho ovečce – 2Sa 12,1–7)

kaz. Jakub Škarvan
br. Petr Raus (Podobenství o rybářské síti – Mt 13,47–50)

kaz. Jan Asszonyi
kaz. Jakub Škarvan 

kaz. Jakub Škarvan (misijní: O službě Pánu Bohu)
kaz. Jan Asszonyi (Duch svatý v knize Skutků apoštolských)
kaz. Jan Asszonyi (Duch svatý v apoštolských dopisech)
kaz. Jan Asszonyi (Duch svatý – Paraklétos)
kaz. Jan Asszonyi (Duch svatý – křest Duchem svatým)

BOHUMILICE / neděle 9.30   BLANSKO / neděle 14.00
kaz. Jakub Škarvan
kaz. Jakub Škarvan
kaz. Jan Asszonyi (Rodinné odpoledne)
Bohumiličtí kaz. Jakub Škarvan

BIBLICKÉ A MODLITEBNÍ HODINY

červen

STANICE

STŘEDA

Nedělní škola

Mladší dorost

Starší dorost

Mladší mládež – pátečníci

Starší mládež – veteráni

Modlitební chvíle

Zkoušky pěveckého sboru

Jednání staršovstva

Sesterský odbor

Klub maminek

pravidelně souběžně s nedělní pobožností

každé úterý v 17.00

každý čtvrtek v 17.00

každé úterý v 19.15

každé pondělí v 18.30

v neděli v 8.20 a ve středu v 18.20

každou neděli 8.30

ve středu 8. a 22. 6. ve 20.10

ve středu 29. června v 17.15

každý čtvrtek v 10.00


